
Voorzitter: Weisglas

Tegenwoordig zijn 130 leden, te
weten:

Van Aartsen, Aasted Madsen-van
Stiphout, Adelmund, Albayrak, Algra,
Aptroot, Arib, Van As, Van Baalen,
Bakker, Balemans, Van Beek, Blok,
Blom, Van Bochove, Boelhouwer,
Van Bommel, Bos, Van den Brand,
Van den Brink, Brinkel, Bruls, Buijs,
Bussemaker, Van de Camp, Cornielje,
Çörüz, Crone, Van Dam, Depla,
Dezentjé Hamming-Bluemink, Van
Dijk, Van Dijken, Dijsselbloem,
Dittrich, Douma, Dubbelboer,
Duyvendak, Eerdmans, Eijsink, Eski,
Eurlings, Ferrier, Van Fessem,
Fierens, Van Gent, Gerkens, Giskes,
De Grave, Griffith, De Haan, Van
Haersma Buma, Hamer, Haverkamp,
Heemskerk, Van Heemst, Herben,
Hermans, Hessels, Van Heteren, Van
Hijum, Hirsi Ali, Ten Hoopen, Jager,
Joldersma, Kalsbeek, Kant, Karimi,
Koopmans, Kraneveldt, De Krom,
Kruijsen, Van der Laan, Lambrechts,
Leerdam, Van Lith, Van Loon-
Koomen, Luchtenveld, Marijnissen,
Mastwijk, Van Miltenburg, Mosterd,
Nawijn, De Nerée tot Babberich, Van
Nieuwenhoven, Noorman-den Uyl,
Oplaat, Örgü, Ormel, De Pater-van
der Meer, Rambocus, Rouvoet, De
Ruiter, Samsom, Schippers,
Schreijer-Pierik, Slob, Smeets,
Smilde, Smits, Snijder-Hazelhoff, Van
der Staaij, Sterk, Straub, Stuurman,
Szabó, Tichelaar, Timmer, Timmer-
mans, Tjon-A-Ten, Varela, Van
Velzen, Vendrik, Verbeet, Verburg,
Vergeer, Verhagen, Vietsch, Visser,
Van der Vlies, Vos, Bibi de Vries, Jan
de Vries, Van Vroonhoven-Kok,
Weekers, Weisglas, Wilders, Van
Winsen, De Wit en Wolfsen,

en de heren Remkes, minister van
Binnenlandse Zaken en Koninkrijks-
relaties, Donner, minister van
Justitie, Zalm, vice-minister-
president, minister van Financiën,
mevrouw Peijs, minister van Verkeer
en Waterstaat, mevrouw Verdonk,
minister voor Vreemdelingenzaken
en Integratie, mevrouw Van der
Laan, staatssecretaris van Onderwijs,
Cultuur en Wetenschappen, de heren
Wijn, staatssecretaris van Financiën,
en Rutte, staatssecretaris van Sociale
Zaken en Werkgelegenheid.
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De voorzitter: Ik deel aan de Kamer
mede dat zijn ingekomen berichten
van verhindering van de leden:

Huizinga-Heringa, wegens ziekte;

Eerdmans, Tonkens, Van Oerle-van
der Horst, Lazrak en Kortenhorst,
wegens bezigheden elders;

Van Dijk, wegens verblijf buitens-
lands;

Verdaas, Atsma, Van der Ham en
Geluk, wegens verblijf buitenslands,
ook morgen;

Duivesteijn, Klaas de Vries, Waalkens
en Spies, wegens verblijf buitens-
lands, de gehele week;

Halsema en Dijksma, wegens
zwangerschapsverlof, tot en met het
kerstreces.

Deze berichten worden voor
kennisgeving aangenomen.

De voorzitter: De ingekomen
stukken staan op een lijst die op de
tafel van de griffier ter inzage ligt. Op
die lijst heb ik voorstellen gedaan

over de wijze van behandeling. Als
aan het einde van de vergadering
daartegen geen bezwaren zijn
ingekomen, neem ik aan dat de
Kamer zich met de voorstellen heeft
verenigd.

Aan de orde is het mondelinge
vragenuur, overeenkomstig artikel
136 van het Reglement van orde.

De voorzitter: Ik ga u allen nu
verrassen door mede te delen dat wij
het mondelinge vragenuur op een
iets andere manier gaan doen dan
wij het tot nu toe hebben gedaan. U
ziet hier voor u staan een mobiel
spreekgestoelte. Ik heb een aantal
keren gezegd dat ik het vragenuur
nog wat levendiger zou willen
maken, onder andere door het
rechtstreekse contact tussen de
vragensteller en de minister of
staatssecretaris wat groter te maken.
Daartoe willen wij vandaag als proef
met dit spreekgestoelte gaan werken.
Het is mobiel en kan straks wegge-
haald worden. Wij gaan het
proberen. Het is niet de bedoeling
om, zoals de heer Bos suggereert, er
tijdens het vragenuur mee heen en
weer te lopen, al is dat misschien
een suggestie voor nóg grotere
levendigheid. De bedoeling is dat de
eerste vragensteller vanaf dit
spreekgestoelte het woord voert en
dat de leden die aanvullende vragen
hebben vanaf de interruptiemicro-
foons spreken.

Vragen van het lid Lambrechts aan
de minister voor Vreemdelingen-
zaken en Integratie over de moord
op een Almeloos schoolmeisje
van Turkse afkomst met als
motief eerwraak en de oproep
van een ROC en van de geza-
menlijke Turkse maatschappe-
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lijke organisaties aan de
overheid om dit probleem op te
pakken en bespreekbaar te
maken.

©

Mevrouw Lambrechts (D66):
Voorzitter. Ik leen mij graag voor
deze proef, zij het dat de vragen die
ik te stellen heb geen proefballon zijn
maar uiterst serieus zijn.

Gisteren zijn wij enorm geschrok-
ken van iets dat niet voor het eerst
heeft plaatsgevonden: de moord op
in dit geval een Almeloos meisje van
Turkse afkomst ten gevolge van
eerwraak. Vijf jaar geleden was een
soortgelijke kwestie in Veghel aan de
orde, maar moord is niet de enige
verschijningsvorm van eerwraak.
Heel vaak gaat het ook om mishan-
delingen, stalking en uithuwelijking.
Er zijn vele verschijningsvormen. Het
toeval wil dat gisteren in Engeland
een Koerdische man is veroordeeld
tot levenslange gevangenisstraf, een
extra zware straf, om redenen van
eerwraak.

Er is namens de gezamenlijke
Turkse organisaties onmiddellijk en
fel afstand genomen van het
verschijnsel eerwraak met uitspraken
als: eerwraak is een achterlijk
verschijnsel dat verbannen moet
worden uit de Turkse gemeenschap.
Om ons duidelijk te maken dat wij
niet te maken hebben met iets dat
vanzelf wel overgaat, wordt heel
nadrukkelijk gesteld dat ook jongeren
geneigd zijn naar deze oudere
tradities terug te grijpen. Zowel de
school als die gezamenlijke Turkse
organisaties doen nu een beroep op
de overheid om het publieke debat
hierover aan te gaan met als doel
om eerwraak eens en voor altijd uit
te bannen. Er is niets eervols aan
eerwraak. Het leidt de fractie van D66
tot de volgende vragen.

Is de minister bereid deze
handschoen op te pakken en het
debat hierover aan te gaan met alle
betrokkenen? Wij moeten dat
momentum niet verloren laten gaan
door het op zijn beloop te laten.

Is de minister het met de fractie
van D66 eens dat het niet een
vrijblijvend debat mag zijn maar dat
het moet uitmonden in concrete
acties? Ik denk aan acties die zich
zullen richten op preventie: wat
kunnen wij doen om het te voorkó-
men? Maar ook denk ik aan acties
die zich moeten richten op de vraag:

wat doen wij als het wederom
voorkomt?

Is de minister bereid om daarover
met Justitie, als het gaat om straf en
strafmaat, met Onderwijs, als het
gaat om signalering, en met VWS,
als het gaat om hulpverlening aan
ook deze meisjes, tot een concreet
actieplan te komen? Is de minister
bereid om zelfs op Europees niveau
– als zij dit zelf niet kan, dan via haar
collega – aan te kaarten wat wij in dit
opzicht van Turkije verwachten?
Weliswaar heeft Turkije zijn
wetgeving aangepast, maar Turkije
zal ook publiekelijk gewag moeten
maken van hoe men in dit debat
staat en dat men eerwraak afwijst.
Binnenkort komt er opnieuw een
rapport van de Europese Commissie
over het wel of niet voldoen aan de
criteria van Kopenhagen. Wil
Nederland de Europese Commissie
duidelijk maken dat ook dit onder-
werp voor ons een punt van
overweging moet zijn en in het
rapport aan de orde dient te komen?

©

Minister Verdonk: Voorzitter.
Mevrouw Lambrechts heeft enkele
vragen gesteld naar aanleiding van
de moord op een Nederlands-Turks
meisje waarbij eerwraak een rol
speelt.

Voordat ik op haar vragen inga,
wil ik opmerken buitengewoon
geschokt te zijn door dit voorval. Ik
acht dit ontoelaatbaar. Ook de
culturele achtergrond van deze
misdaad – eerwraak – kan naar
mening op geen enkele wijze leiden
tot begrip of dienen als verzachtende
omstandigheid. Wij moeten dit
verschijnsel met kracht uitbannen. Ik
kijk dan allereerst naar de Turkse
gemeenschap in Nederland. Deze
problematiek moet daar nog veel
meer bespreekbaar gemaakt worden
en men moet elkaar corrigeren. Ik
ben blij dat vertegenwoordigers van
de Turkse gemeenschap gisteravond
in Nova hiervoor al een opmaat
hebben gegeven. Het moet duidelijk
zijn dat zoiets niet kan in Nederland!

Zoals mevrouw Lambrechts
opmerkte, heeft er al eerder
eerwraak in Nederland plaatsgevon-
den, namelijk bij het ROC in Veghel.
Mijn voorganger minister Van Boxtel
heeft toen het IOT (het Inspraak-
orgaan Turken) gevraagd om het
initiatief tot discussies over dit
onderwerp te nemen. Er is toen een
expertmeeting geweest en in vier

grote steden zijn bijeenkomsten
gehouden waarbij personen uit alle
Turkse geledingen aanwezig waren.
De aanwezigen gaven allen aan dat
zij open communicatie over dit
onderwerp belangrijk vinden. Naar
aanleiding van die bijeenkomst is
een boekje gemaakt. Dat boekje is
een middel om zaken onder de
aandacht te brengen. Ik wil het u in
ieder geval tonen want de titel ’’Ik
bepaal mijn eigen lot’’ zegt mij nogal
wat. Het boekje gaat over Turkse
meisjes in conflictsituaties. Het is
belangrijk om dit boekje nog eens
onder de aandacht van de Turkse
gemeenschap te brengen maar ook
bij scholen. Ik zal het IOT dan ook
vragen, dit te doen. Dit sluit aan op
een aantal andere reeds in gang
gezette initiatieven.

Samen met minister De Geus
bereid ik een plan van aanpak
’’Emancipatie van allochtone
vrouwen’’ voor. Wij zullen in dat plan
acties opnemen om eerwraak en
andere culturele vormen van geweld
tegen te gaan. Een brief hierover
gaat in december naar de Kamer en
zal ook antwoord geven op de motie
van mevrouw Hirsi Ali. Daarnaast
gaan wij in gesprek met vrouwenor-
ganisaties om deze en andere
taboe-onderwerpen bespreekbaar te
maken. Het zijn niet alleen loze
beloftes, wij zullen een en ander
omzetten in concrete acties.

In het kader van het plan van
aanpak met betrekking tot huiselijk
geweld heb ik organisaties van
allochtonen gevraagd, te komen met
een voorstel voor discussie-
bijeenkomsten over eerwraak en
andere vormen van cultureel
geı̈nspireerd geweld tegen vrouwen.
Die bijeenkomsten zullen in het
najaar starten.

Vanwege zijn ervaringen met het
bespreekbaar maken van dit
onderwerp, heb ik het IOT gevraagd
contact op te nemen met de school
waar het meisje onderwijs volgde
om met leerlingen, ouders en
leerkrachten deze dramatische
gebeurtenis te bespreken. Verder heb
ik de Nederlandse ambassade en het
OM gevraagd, nader uit te zoeken
hoe de strafrechtelijke vervolging
van de dader ter hand wordt
genomen. In het kader van het
nieuwe integratiebeleid zal dit punt
zeker de nodige aandacht krijgen. Wij
leven in Nederland in een rechtsstaat
en eerwraak past daar niet in!

Ik ben dus bereid de handschoen
op te pakken en het debat aan te
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gaan, laat dat heel duidelijk zijn! Dat
debat mag niet vrijblijvend zijn. Ik
houd niet van vrijblijvende debatten;
debatten moeten eindigen in
concrete acties en daar ga ik voor!
Men weet dat ik coördinerend
bewindspersoon ben. Voor actie heb
ik andere departementen nodig.
Mevrouw Lambrechts noemde zelf al
Justitie, maar verder is overleg nodig
met OCW en VWS. Met hen zal ik
aan de slag gaan. Met Sociale Zaken
en Werkgelegenheid ben ik al aan de
slag. Ik zal er voorts voor zorgen dat
het onderwerp op Europees niveau
in de daarvoor bestaande gremia en
op de juiste momenten de aandacht
krijgt die het behoeft.

Mevrouw Lambrechts (D66):
Voorzitter. Ik dank de minister. Ik ben
blij met de termen die zij gebruikt als
het gaat om eerwraak: ontoelaatbaar
en geen begrip. Ik ben ook blij met
de acties die zij al ondernomen heeft.

Van deze minister wil ik wel heel
graag horen dat er nog een schepje
bovenop wordt gedaan. Het traject
dat zij nu schetst is toch enigszins
het traject dat wij vijf jaar lang
hebben bewandeld. Ik wil graag dat
deze minister anderen uitdaagt om
ze net iets meer te laten doen dan nu
gebeurt. De regering kan publiekelijk
stelling nemen, maar ook de Turkse
gemeenschap kan dat. De voorman-
nen en -vrouwen binnen de Turkse
gemeenschap, de imams: zij kunnen
stelling nemen en hetgeen is
gebeurd nadrukkelijk afwijzen.

Van Justitie verwacht ik dat
uiteindelijk sprake zal zijn van straf
en strafmaat. De minister heeft al
gesproken over de uitvoering
daarvan in Turkije. Tegelijkertijd wil
ik dat ook Turkije eerwraak afwijst.
Een ding is je wet wijzigen, een
ander publiekelijk, in een bijna
campagneachtige opstelling,
verkondigen dat dit soort dingen niet
kunnen, niet in Nederland, maar ook
niet in Turkije. Er mag dus ook geen
sprake zijn van uitvoering van
eerwraak in Turkije.

Voor het onderwijs is het
buitengewoon belangrijk dat
vroegtijdig de problemen worden
gesignaleerd en dat de meisjes die
het betreft duidelijk wordt gemaakt
dat ze op ons kunnen rekenen. We
hebben het vaak over de opvang van
Marokkaanse jongetjes. Er moet een
school voor Marokkaanse jongetjes
komen, maar deze meisjes, die heel
vaak geen problemen geven op de
school, moeten weten dat zij op de

Nederlandse overheid kunnen
rekenen voor hulpverlening en
opvang. Empowerment aan de ene
kant en opvang aan de andere.

De minister heeft niet volledig
gereageerd op de opmerkingen over
actie op Europees niveau. Ik wil
graag dat de Europese Commissie
wordt meegedeeld dat wij dit aspect
zullen betrekken bij de beoordeling
van het voldoen door Turkije aan de
criteria van Kopenhagen. Desnoods
moet de minister-president duidelijk
maken dat voor ons niet alleen het
opstellen van een wet een criterium
is, maar ook de omgang daarmee en
de publieke afkondiging daarvan.

Minister Verdonk: Voorzitter. Wil de
minister er een schepje bovenop
doen, vroeg mevrouw Lambrechts.
Ja, dat is duidelijk.

Zij sprak over een campagneach-
tige opstelling. Daar zet ik vraagte-
kens bij. Wel neem ik haar suggestie
over om iets te doen in het
onderwijs, dus om aandacht te
besteden aan de twee kanten van de
medaille: empowerment en tegelijk
duidelijk stellen dat de Nederlandse
overheid er voor deze meisjes is.

Ik wil er wel een derde aspect aan
toevoegen: laten wij ook eens
aandacht besteden aan de emancipa-
tie van de Turkse mannen. Wat dat
betreft ligt er voor ons nog een
terrein open.

Mevrouw Lambrechts (D66): Daar
kunnen wij natuurlijk niet op
wachten. Dat is een lang traject. Nu
moet absoluut helder gemaakt
worden dat dit soort dingen niet
kunnen, geëmancipeerd of niet.
Eigenlijk doet dat niet eens ter zake.
Het kan niet, mag niet en moet
verworpen worden. Daarom spreek
ik van een campagneachtige
opstelling. Maak duidelijk dat dit niet
kan, neem publiekelijk stelling en
daag ook anderen uit om dat te
doen.

Minister Verdonk: Wat dit laatste
betreft zeg ik u toe dat ik aan de slag
ga. Wij gebruiken wel verschillende
woorden, maar ik zal aan het werk
gaan op de manier die u aangeeft. Ik
neem uw suggestie dus echt over. Ik
ga ervoor staan. Dit kan niet. De
houding van de rijksoverheid zal zijn
zoals u haar zojuist schetste:
empowerment en tegelijk zorg
bieden, maar geen lang durende
trajecten. Toen ik over emancipatie
sprak, bedoelde ik alleen maar te

zeggen: daarmee moet je ook een
keer beginnen. Daarvoor moeten wij
ook actie ondernemen. Die groep
moet ook de aandacht hebben.

Excuses dat ik een reactie op de
opmerkingen over actie op Europees
niveau niet meteen in het eerste
gedeelte van mijn antwoord gaf. Ik
zal op de aangegeven manier op
Europees niveau handelen. Aanko-
mende vrijdag zal ik dit onderwerp in
de ministerraad aan de orde stellen.

Tot slot hot news: de dader is in
Turkije gearresteerd. Het Turkse OM
zal levenslang eisen. De rechtszitting
is in oktober.

Mevrouw Vos (GroenLinks):
Voorzitter. Wat is gebeurd, is
afschuwelijk. Het is goed dat de
dader is gepakt. Ik wil er bij de
minister op aandringen om de
plannen uit te voeren en dus in actie
te komen. Zeki Arslan heeft namens
de Turkse gemeenschap keihard
afstand genomen van dit soort
praktijken. Hij heeft echter gezegd
dat hij zich door de politiek in de
steek gelaten voelt. Dat is iets wat
wij ons moeten aantrekken. Het is
dus nodig dat wij onze steun
betuigen.

De opvang van bedreigde
vrouwen en meisjes schiet tekort. Zal
er ook op dat punt snel iets
gebeuren, zodat zij een veilige plek
hebben om naartoe te gaan?

Vanuit het ROC is de klacht
gekomen dat personeel eerder dit
soort dingen heeft gehoord, maar
het niet durfde te uiten omdat men
werd bedreigd door bijvoorbeeld
familie. Ik meen dat de regering op
dat punt moet optreden en ervoor
moet zorgen dat de veiligheid
gewaarborgd is, zodat men klachten
veilig kan uiten.

Minister Verdonk: Wij zijn het in
principe met elkaar eens, maar ik kan
dit probleem niet van de ene op de
andere dag oplossen. Er moet
aandacht zijn voor de opvang, want
de overheid moet vrouwen en
meisjes die in dergelijke situaties
verzeild raken veilige opvang kunnen
bieden. Ik zal daarover contact
opnemen met mijn collega van VWS.

Ik ben het helemaal met u eens
dat het niet past binnen een
rechtsstaat dat je wordt bedreigd als
je een klacht indient. Ik heb al
gezegd dat ik in het najaar met een
notitie kom. Daarin zal ik dergelijke
zaken, zowel eerwraak als andere
vormen van geweld, een plekje
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geven. Er moet een oplossing voor
worden gevonden. De vraag aan
welke concrete oplossingen ik nu
denk, gaat mij op dit moment
evenwel net een stapje te ver.

Mevrouw Albayrak (PvdA):
Voorzitter. Het is goed om hier in
herinnering te roepen dat verande-
ring vooral uit de gemeenschap zelf
moet komen. Het is ook goed dat de
minister dat proces wil ondersteunen
en dat aantoont met initiatieven die
op dit moment gaande zijn. Ik hoor
van haar graag de bevestiging dat
het niet gaat om een aantal
incidenten in alleen de Turkse
gemeenschap, maar dat het
probleem veel breder en dieper ligt.
Ik noem het grote aantal zelfmoor-
den in de Hindoestaanse gemeen-
schap onder meisjes in soortgelijke
omstandigheden, wat nauwelijks nog
publiekelijk wordt besproken. Is zij
van mening dat de door haar
geschetste aanpak toereikend is om
die brede problematiek van een
antwoord te voorzien?

In aansluiting op de vraag van
mevrouw Vos over de opvang-
plaatsen merk ik op dat de kennis
om met deze specifieke problematiek
om te gaan allesbehalve toereikend
is. Dat bleek ook uit de reportage die
NOVA gisteren bij herhaling liet zien.
Hoe gaat de minister om met de
huidige kritiek op de expertise en het
aantal aanwezige plaatsen? Een
gesprek met VWS lijkt mij niet
voldoende. Kan zij iets stelliger zijn
en ook iets meer toezeggen over
bijvoorbeeld de bezuinigingsslag op
subsidies? Kan zij in gesprek met de
minister van VWS ervoor zorgdragen
dat opvanghuizen voor deze meisjes
daarvan niet de dupe zullen worden?

Wat de PvdA-fractie betreft, moet
Justitie hierin een grote rol spelen.
Wij dulden niet dat eerwraak in
Nederland plaatsvindt, zeker niet als
dat moord tot gevolg heeft. Kan de
minister als coördinerend bewinds-
persoon een jurisprudentieonderzoek
laten uitvoeren door de minister van
Justitie om te kijken hoe rechters zijn
omgegaan met pleidooien van
advocaten die vragen om strafver-
mindering en begrip voor mensen
die een daad hebben begaan uit
eerwraak? Wij schieten beter op, als
wij zien of de Nederlandse rechter-
lijke macht rekening houdt met dat
motief.

Minister Verdonk: Mevrouw
Albayrak vraagt mij te kijken naar de

bredere problematiek dan die van
alleen de Turkse gemeenschap en
ook andere gemeenschappen te
betrekken bij het onderzoek. Die
toezegging doe ik u graag.

Er is op dit moment een
bezuinigingsslag gaande. Ik kan op
dit moment niet meer doen dan met
heel veel nadruk aan de minister van
VWS aangeven dat ik vind dat dit
niet kan en dat bedreigde meisjes en
vrouwen opvang behoeven.

Ik zal het punt van het
jurisprudentieonderzoek graag
voorleggen aan collega Donner.

Mevrouw Hirsi Ali (VVD): Voorzitter.
Ik heb heel goed geluisterd naar de
antwoorden van de minister op de
vragen van mevrouw Lambrechts. Bij
mij komt de vraag op of de regering
huiselijk geweld wel serieus neemt.
Op 16 januari 2001 heeft mijn collega
Wilders wegens een soortgelijk
incident minister Korthals naar de
Kamer geroepen en dezelfde vragen
gesteld als mevrouw Lambrechts. Hij
kreeg ook dezelfde antwoorden. Er
zou een dialoog gestart worden. Er
zou in samenspraak met het IOT een
discussiereeks gestart worden. Er
zouden wijkgerichte bijeenkomsten
komen, zelfs in de eigen taal. Er zou
medio 2001 een conferentie worden
gehouden. De minister zou de
stuurgroep islam en burgerschap
ondersteunen om aan preventie te
doen. En ga zo maar door. Wij zijn
zelfs naar de Verenigde Naties
gegaan om een oproep te doen aan
alle landen om actief eerwraak te
bestrijden met wetgevende,
educatieve, sociale en andere
maatregelen. Nu staat minister
Verdonk hier en komt zij met een
blauw boek. Is dat het enige wat zij
te bieden heeft?

Ik vraag de minister om
veiligheidsgaranties. Wij roepen in
Nederland: beste Turkse en
Marokkaanse meisjes, willen jullie
emanciperen? Dat doen zij, maar
vervolgens hebben zij te maken met
een concrete bedreiging van hun
leven. De minister dient vóór 1
november met serieuze, concrete
veiligheidsmaatregelen te komen.

Minister Verdonk: Voorzitter. Ik
onderken de beschrijving van de
geschiedenis. Het is duidelijk dat
stuurgroepen, expertmeetings en
boekjes niet voldoende zijn. Daar
komen wij niet verder mee. Ik ben
echt van plan om concrete acties te
nemen. Het is nu wat vroeg om te

zeggen waar ik precies aan denk. In
het najaar zal het stuk er liggen.
Daarin zal breed worden ingegaan
op meerdere doelgroepen, maar ook
op verschillende soorten problema-
tiek. Ik kan geen garanties afgeven
voor de veiligheid; dat kan ik voor
niemand in deze samenleving. Ik zal
mijn best doen om ervoor te zorgen
dat wij maatregelen nemen. Ik zal mij
daarvoor hard maken bij collega’s,
maar garanties kan ik daarvoor niet
geven.

Mevrouw Sterk (CDA): Voorzitter.
Ook de CDA-fractie is zeer geschrok-
ken van deze gebeurtenis. Het lijkt
een incident, maar het is natuurlijk
het topje van de ijsberg van dingen
die op veel grotere schaal in
Nederland spelen en ook breder dan
alleen in de Turkse gemeenschap. Ik
doe een beroep op de minister om
de discussie vooral breed te trekken.

Er is al een heleboel gezegd over
de veiligheidsgaranties die geboden
moeten worden en over voldoende
opvang voor deze meisjes. Daarvoor
moet er ook expertise komen. Ik doe
een concrete suggestie voor iets wat
heel snel gerealiseerd kan worden. In
de inburgeringscursus dient
aandacht te worden besteed aan het
feit dat wij in Nederland niet de
waarde van eerwraak uitdragen.
Volgens mij kan dat op korte termijn
geregeld zijn.

Minister Verdonk: Voorzitter. Ik heb
er zelf al even op geduid toen ik het
had over het integratiebeleid. Ik
neem graag deze suggestie over. Het
punt zal meegenomen worden.
Binnen Justitie zijn wij bezig met een
discussie rond de vraag wat onze
basale waarden en normen zijn. Deze
is heel duidelijk: eerwraak past niet
binnen ons rechtsbestel.

De heer Nawijn (LPF): Voorzitter. Ik
sluit mij aan bij de vragen van
mevrouw Albayrak over het
strafrecht. Volgens mij wordt
eerwraak volgens het Turkse
wetboek van strafrecht zwaarder
bestraft dan doodslag of moord. In
de notitie waarover de minister met
de heer Donner in overleg is, moet
ook worden ingegaan op de
strafbaarstelling in Turkije en andere
Europese landen. Wellicht is ook in
Nederland een aanpassing van het
Wetboek van Strafrecht opportuun.

Minister Verdonk: Voorzitter. Ik zal
deze suggestie betrekken bij het
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jurisprudentieonderzoek dat ik net
heb toegezegd.

De heer Dittrich (D66): Voorzitter.
Veel Turkse en Marokkaanse meisjes
vertellen ons dat zij, als zij het huis
zijn uitgevlucht vanwege huiselijk
geweld, intimidatie en noem maar
op, in contact komen met Neder-
landse hulpverleners die te weinig
afweten van deze grote culturele
verschillen. Zij willen vaak bemidde-
len en de meisjes terugbrengen naar
het ouderlijk huis. Na terugkeer
ontstaan dan vaak enorme proble-
men. Mijn vraag is of u ook eens
goed wilt bekijken hoe Nederlandse
hulpverleners meer en beter op de
hoogte kunnen raken van deze
enorme cultuurverschillen en daar
uiteraard ook hun bemiddelings-
pogingen op kunnen aanpassen.
Niets is zo funest dan wanneer een
meisje uiteindelijk besluit het huis te
ontvluchten, denkt veilig te zijn,
vanwege bemiddelingspogingen
weer terugkeert naar de familie en
dan toch weer het slachtoffer wordt.
We moeten goed naar dit punt kijken
en daar niet te snel overheen lopen.
Kunt u stimuleren dat dit gaat
gebeuren?

Minister Verdonk: Voorzitter. Ik
neem de suggestie van de heer
Dittrich graag over. Ik zal deze vraag
serieus meenemen en kijken welke
oplossingen er zouden kunnen zijn.

Vragen van het lid Duyvendak aan
de minister van Verkeer en Water-
staat over het artikel ’’Markt-
werking nekt lucratieve groene
streep’’ (Volkskrant, 25 septem-
ber jl.).

De voorzitter: Ik nodig de heer
Duyvendak uit om eveneens mee te
doen aan de proef met ons nieuwe
spreekgestoelte.

©

De heer Duyvendak (GroenLinks):
Voorzitter. Misschien mag ik meteen
iets over deze proef zeggen. Ik vond
het altijd prettig bij het andere
spreekgestoelte dat je op gelijke
hoogte stond met het kabinet. Ik vind
het moeilijk dat wij nu als Kamer
ondergeschikt zijn aan het kabinet. Ik
had daar bij de interruptiemicrofoon
ook altijd al moeite mee. Als deze
opstelling permanent wordt, moeten
we een zeepkist meenemen of we

moeten het spreekgestoelte iets
hoger zetten. Ik vind deze verhou-
ding niet zoals zij zou moeten zijn.

De voorzitter: Dit gaat niet van uw
spreektijd af. Ik dank u voor de
suggestie. Ik heb het zelf ook
opgemerkt, toen ik naar deze
proefopstelling keek. Misschien
moeten we de ministers iets laten
zakken.

De heer Duyvendak (GroenLinks): U
zou daar mijn steun voor hebben.

Voorzitter. We discussieerden
vanochtend over het lijnennet van de
KLM, maar daar gaat mijn vraag niet
over. Mijn vraag gaat over het
lijnennet van de Interliner, de bus die
een jaar of tien geleden in het leven
is geroepen en een snelle verbinding
tussen steden mogelijk maakt, daar
waar geen treinen rijden. Dit
landelijke busnet is in het afgelopen
jaar in hoog tempo afgebrokkeld en
staat de facto op het spel op dit
moment.

De Interliner was een groot
succes. Er maakten 3 miljoen
mensen gebruik van, nu zijn het er
nog slechts enkele honderd-
duizenden. In dit geval is het
probleem niet de bezuinigingen of
het geld. De oorzaak van het
mislukken van de Interliner ligt in de
marktwerking. Er zijn 35 vervoersge-
bieden gekomen in Nederland,
regio’s die zelf aanbesteden hoe de
bussen en de trams daar gaan rijden.
De Interliners hadden echter juist als
kenmerk dat ze niet in zo’n gebied
reden maar tussen die gebieden. Het
was overstijgend vervoer. De
Interliners dreigen nu geheel tussen
wal en schip te vallen, want niemand
komt voor hen op. De vervoers-
regio’s kijken alleen naar hun eigen
gebied en niet naar de verbindingen
tussen de steden.

Bij het debat dat drie jaar geleden
in de Kamer werd gevoerd over de
Wet personenvervoer 2000 heeft
GroenLinks daarvoor gewaarschuwd.
GroenLinks heeft toen een amende-
ment ingediend waarin stond dat de
minister van Verkeer en Waterstaat
verantwoordelijk moest blijven voor
de nationale buslijnen. GroenLinks
heeft toen helaas alleen steun
gekregen van de SP. We zien nu wat
er gebeurt op het moment dat
niemand de verantwoordelijkheid
voor deze succesvolle Interliner
neemt.

Mijn vraag is heel simpel. Wil de
minister, nu zij ziet wat er gebeurt,

alsnog die verantwoordelijkheid
nemen? Dat betekent een regierol op
zich nemen, maar ook het mogelijk
maken om die verantwoordelijkheid
te nemen. Daarvoor is een wetswijzi-
ging in de Wet personenvervoer
nodig, waarbij de minister zich
verantwoordelijk stelt voor een goed
buslijnennet tussen de belangrijkste
steden, daar waar geen treinen
rijden.

©

Minister Peijs: Voorzitter. Ik ga even
in op de discussie van zojuist. Je
moet je ministers nooit laten zakken!

Mijnheer Duyvendak, zoals we in
de Wet personenvervoer 2000
geregeld hebben, gaan de decentrale
overheden op dit moment over het
openbaar vervoer in hun regio’s. In
het programma van eisen kunnen zij
aangeven wat de vervoerders daar
moeten aanbieden. De Interliners
horen daarbij. Zij hebben echter het
kenmerk dat zij niet tot een gebied
beperkt blijven, maar dwars door
gebieden heenlopen. U hebt daar
groot gelijk in.

Ik ben nog niet zover om nu al te
zeggen dat het de schuld van de
marktwerking is. Misschien is het
een gebrek aan samenwerking
tussen decentrale overheden. Ik zou
dat eerst willen uitzoeken, voordat ik
de marktwerking overboord zet. Ik
ben bereid om de decentrale
overheden op te roepen om samen
te werken en om goed lopende
lijnen, hetgeen ter beoordeling is aan
de decentrale overheden, door
samenwerking te behouden. De heer
Duyvendak gaf het voorbeeld van het
in tweeën knippen van de lijn
Druten-Tiel-Nijmegen. Na een oproep
aan de decentrale overheden om de
lijn te herstellen, is dat gebeurd en is
de knip in de spits er uitgehaald. Wij
hebben ROVER laten weten dat wij
niet over zullen gaan tot een
aanwijzing en dat wij het toejuichen
dat men zelf tot een besluit is
gekomen.

In 2004 vindt er een evaluatie
plaats van de Wet personenvervoer
2000. Ik stel voor om daarbij de
marktwerking te betrekken. Wij doen
nu een oproep en kunnen volgend
jaar bekijken of dat geholpen heeft.
Wij moeten de decentrale overheden
hun instrumenten niet te snel weer
uit handen nemen. Ik ben bovendien
van mening dat deze discussie en die
over marktwerking ook gevoerd
kunnen worden in het kader van de
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